
این روزها، روزهاى شروع جشنواره ى بیست و نهم است.همه ى مسئولان و هنرمندان بیندازیم چه قول هایى دادند. این که تازه شروع کار است و گ�زارش هنوز حال و هواى آن روزهاى داغ جش�نواره را دارد. ش�اید براى این که به یاد الان در چه حال اند؟ حوصله شان که سر مى رود، سراغ کدام کتاب یا فیلم مى روند؟ این مختلف هس�تند؟ همه ى داورها و خبرنگاران نوجوانى که در جشنواره فعالیت مى کردند، فیلم شان یک پله بالاتر رفته باشد؟ بازیگران چه طور؟ مشغول تمرین و دیدن بازى هاى کارگردان ها کارشان را دوباره مرور مى کنند و به این فکر مى کنند در کار بعدى چه کنند تا  دیده ش�دند؟ خوب نقد شدند؟ فیلم نامه نویس ها به طرح هاى جدیدشان فکر مى کنند؟ چندین روز از اختتامیه ى جشنواره ى فیلم و کودک امسال مى گذرد. نمى دانم فیلم ها خوب 

7  نسترن فتحی

در یکی از روزهای جشنواره، وقتی از در سالن پرسش و پاسخ  وارد شدم، صدای آقای 
کارگردان بلند بود و شبیه کسانی که از جشنواره ی فیلم کودک و نوجوان دلخورند، 
صحبت می کرد. نمی دانستم سوال چه بود اما می شد حدس زد که کسی پرسیده 
این چه نقدی است.  او هم می گفت که  نکرده اند؟  بازی  چرا در فیلمش ستاره ها 
البته به تدریج اوضاع آرام تر شد. نشست پرسش و پاسخ فیلم فرار از قلعه رودخان 
با حضور آقایان کریمی )تهیه کننده(،  رمضانی )کارگردان(، سیروس همتی و محمد 
بحرانی )بازیگردان(، ادامه پیدا  کرد و خبرنگاران نوجوان سبز و زرد پوش به نوبت 
سوال های شان را می پرسیدند. یکی از عدم هماهنگی لهجه ها حرف می زد، دیگری 
دلیل اتفاقات را قانع کننده نمی دانست و دیگری هم می گفت طنزهای اجباری در 
فیلم گنجانده شده و پاسخ های آقای کارگردان هم تا حدودی برای شان قانع کننده 
بود. سوال دیگر این بود که چرا بچه ها دست به کارهای بد می زنند و بدآموزی دارد. 
آقای کارگردان هم گفت برای نشان دادن زندگی آدم ها باید همه ی جوانب را نشان 
داد. از بین سوال کنندگان میکروفن به دست نگار استخر افتاد و از کارگردان و عوامل 
فیلم برای حس خوبی که به او هدیه داده اند تشکر کرد و معتقد بود لحظه های واقعی 
نوجوانی را با این فیلم دوباره تجربه کرده است. رامین ناصر نصیر خیلی کوتاه و مختصر 
گفت که او هم همین طور و نادر سلیمان پور هم گفت که او هم همین طور و اوضاع 
جلسه کمی مهربان تر شد. بهزاد فراهانی هم بدون میکروفن صحبت می کرد، چون  
صدای یک بازیگر تئاتر جوری است که به راحتی و بدون میکروفن در یک سالن قابل 

شنیدن است.
بهزاد فراهانی گفت که این فیلم را دوست داشته چون همدلی و اتحاد بین بچه ها را 
نمایش می داده و از کارگردان و تهیه کننده و عوامل برای ساخت این فیلم تشکر کرد. 

سالن کم کم خاموش شد تا فیلم بعدی به نمایش دربیاید.
در این فاصله به یک مجموعه انیمیشن بین الملل سر زدم و بعد از پایان فیلم، تالار 
فرشچیان پر از درخواست عکس با هنرمندان و گپ 
و گفت وگو شد. خبرنگار نوجوانی که معتقد بود 
داده  نشان  نادرستی  اتفاق  نباید  فیلم  در 
بدآموزی  نوجوان  و  کودک  برای  و  شود 
با محمد  بحث  دارد، همچنان مشغول 
بحرانی بود و تا حدودی قانع شد. فرصت 
خوبی برای پرسیدن چند سوال از آقای 

بحرانی بود:
سینمای  اوضاع  بحرانی  آقای   
نوجوان با توجه به فیلم هایی که تا حالا 

دیدید، چه طوره؟
فیلم نوجوان زیادی در طول سال اکران می شه؟

 در طول تاریخ سینما، کلا!
 اصلا اکران می شه؟

 نمی شه!
خب پس وضعش خرابه دیگه!

 بخش بین الملل چه طور؟
ببین انیمیشن هایی که تو این سال ها به خصوص انیمیشن هایی که تو هفت-هشت 
سال اخیر دیدم من رو متحیر کردند. به نظر من صنعت انیمیشن از صنعت فیلم سازی 
جلوتره.  هم  سینماست،  صنعت  در  پیشرو  جایی  بگیم  اگه  هالیوود،  مثل  جایی 
انیمیشن هاشون به شدت اخلاق گرا، با فیلم نامه های خوب بدون چاله چوله هستند و 
به نظرم الگوهای خوبی اند. البته ما به این زودی نمی تونیم به این کیفیت دست پیدا 
کنیم، ولی خیلی بدیهیه که اگه بخوایم کشور خوبی داشته باشیم، چاره ای نداریم جز 
این که تربیت رو از بچگی شروع کنیم. حالا گپی هم که با این خانم می زدم در همین 
مورد بود که تربیت نباید در یک محیط لزوما ایزوله و خوب و همه چی درست اتفاق 
بیفته. بچه ها باید با تمام عناصر احساسات انسانی در فیلم ها با توجه به بچه بودن شون 
و رعایت حدود و مرزها آشنا بشوند. با احساساتی مثل ترس، درد، عشق، دوست داشتن 

و همه ی این ها در بستر فیلم آشنا بشوند.
چه قدر  کنید،  انتخاب  بازی  برای  تا  می خونید  که  فیلم نامه هایی  بین   

مفاهیمی که به انسان دوستی و کمک به هم نوع نزدیک هستند، می بینید؟
من فکر می کنم سینمای ما خیلی بیگانه نیست با این مفهومی که می گی. معمولا 
چون همه ی ما ایرانی هستیم و توی چهارچوب هایی فیلم می سازیم، چیزهایی که شما 
می گی جزء مفاهیم تحسین شده ی کشور ماست و خیلی از فیلم سازها می رن به سمت 
چنین موضوعاتی. ولی خیلی وقت ها نیت ما همه چیز نیست. اون چیزی که خروجی 
می شه و اون چیزی که روی پرده نمایش داده می شه، حرف آخر رو می زنه. گاهی به 

هزار دلیل چیزی که توی  اکران اتفاق می افته، بهترین اتفاق ممکن نیست. 
 پس از طرح تا اجرا به نظر شما خیلی تفاوت هست؟

خیلی، هر لحظه اش، حتی ممکنه تا پایان مرحله ی تصویربرداری همه چیز خوب باشه 
بعد عوامل فیلم به اضافه ی بقیه ی مخاطب ها برن توی سالن و ببینن این اونی نبود 

که ما انتظار داشتیم.
به نظرتون چه طور می شه که این اجرا در سینمایی مثل بخش بین الملل درست و 
خوب از کار در می آد اما ممکنه در سینمای ما این اتفاق نیفته؟ طرح ها که یکسان 

هستند و همه جا مفاهیم انسانی رو می خواهند منتقل کنند.
بخش زیادی برمی گرده به تکنیک، تجربه، پول، زمان. ببین من راجع به سینما لزوما 
حرف نمی زنم، تولید هر چیزی تابع یه سری شرایطه. شما اگه زمان و سرمایه ی 
بیش تری بگذاری و سواد و جدیت بیش تری داشته باشی، قاعدتا نتیجه ی بهتری 

می گیری. شما بودجه ی یک انیمیشن خارجی رو که نگاه کنی، تعداد اسامی عوامل 
رو در تیتراژش ببینی، می بینی چه وقت و سرمایه ای صرف کار شده و طبعا 

نتیجه هم با کیفیت از آب در می آد.
کاملا منطقی و ممنون از این که وقت گذاشتید.

 
نادیده گرفته شود.  واقعا موضوعی نیست که   بحث بودجه و سرمایه 
تهیه کننده ی فیلم فرار از قلعه رودخان هم در جلسه ی پرسش و پاسخ 

از همین موضوع حرف می زد. به سراغ آقای کریمی رفتم و از او پرسیدم 
داستان سرمایه از چه قرار است؟

 الان فیلم اکران شد و در نشست پرسش و پاسخ به نظر می رسید از 
بودجه یک مقدار دلگیر بودید. می خواستم بدونم چه قدر داشتن بودجه روی 

اجرایی کردن طرحی که روی کاغذ و فیلم نامه هست، تاثیر داره؟
طبیعتا یه سری هزینه های ثابت هست برای تمام فیلم ها، چه کودک چه بزرگ سال، 
هزینه های ثابتی است که به هر حال فقط در سینمای بزرگ سال، استفاده از ستاره ها 
نداره،  اکرانی  این که  دلیل  به  کودک  سینمای  متاسفانه  بده.  تغییر  اینو  می تونه 
سرمایه گذاری هم روش صورت نمی گیره به اون شکل. به همین خاطر تصور می کنم 
که بودجه ی کمی رو اختصاص بدن و فیلم ها غالبا در کوتاه ترین زمان تولید می شه 
با کم ترین امکانات. طبیعی است که اگر سینمای کودک اکران گسترده ای داشت 
که تک و توک ما می بینیم مثل فیلم های کلاه قرمزی و این ها که بودجه ی قابل 
توجهی بهش اختصاص دادند. طبیعتا کیفیت فیلم بالاتر خواهد رفت و مخاطب هم 
راضی تر خواهد بود. امیدواریم با راه افتادن گروه سینمای کودک، توجه بیش تری بشه 
و بودجه ی متعادل تری براش در نظر گرفته بشه و این قطعا در کیفیت فیلم ها تاثیر 

خواهد داشت.
 ستاره ها هیچ وقت ابراز تمایل نمی کنند که با بودجه ی پایین تر در کار 

کودک شرکت کنند؟
ستاره ها غیر از بحث بودجه ی کم، تمایل شون به اینه که فیلمی بازی کنند که 
دیده بشه و فیلم های کودک متاسفانه در این سال ها مهجور مونده. همون طور 
که آقای همتی اشاره کرد، واقعا سومین فیلمی هست که بازی می کنه اما 
اکران نمی شه. من خودم با آقای رمضانی دو تا کار ساختیم که اکران نشده 

به دلیل این که توجه لازم نمی شه. طبیعتا ستاره ای که زمان محدودی رو برای 
در اوج بودن داره، نمی آد وقتش رو روی کاری بگذاره که بودجه نداره و ممکنه 

اصلا دیده نشه.
 شما به عنوان تهیه کننده فیلم نامه های مختلفی رو می بینید، می خواستم 
بدونم چه قدر از این فیلم ها محتوای انسان دوستانه و کمک به هم نوع رو 
پوشش می دهند؟ در واقع می خوام بدونم اون فیلم هایی که ما دنبال شون 
هستیم در سینمای نوجوان و پیداشون نمی کنیم، اصلا فیلم نامه هاش زیر 

دست شما می آد؟
ببینید من سابقه ی 40 ساله در کانون پرورش فکری دارم. اساسا از کتابخونه های 
کانون شروع کردم و به مرکز سینمایی اش رفتم. سینمای کودک با سینمای کانون 
عجینه. اساسا  تمایل من در این سی سال به نوعی شکل گرفته که به سمت فیلم هایی 
غیر از فیلم های تربیتی و آموزشی در حیطه ی کودک واقعا نرم. این فیلم نامه ی قلعه 
رودخان هم غیر از جنبه های جذابش برای بچه ها حتما لایه های خیلی زیادی از 
آموزش و تربیت داره که این بخشش برای من مهم بود و تمام تلاشم این هست 
که در آینده به سمت فیلم هایی برم که هم جذاب باشه و هم پیام اخلاقی و تربیتی 

داشته باشه.
 چنین فیلم نامه ای با این ویژگی ها اصلا به دست شما می رسه؟

قطعا می آد، ولی چندان قوتی نداره که بخوایم روش سرمایه گذاری کنیم. سینما هنر 
گرونیه و باید جنبه های برگشت سرمایه رو هم توجه بکنیم و غیر از کمک بخش های 
دولتی، فیلم باید طوری باشه که دیده بشه. غالب فیلم های کودک متاسفانه این طور 

نیست.

سمت دیگر سالن آقای بهزاد فراهانی با بچه ها 
مشغول عکس گرفتن بودند و عازم مقصد 
بعدی، اما به چند سوال کوتاه، به شکل 

کوتاه و با نمکی جواب دادند.
 آقای فراهانی فیلم های جشنواره 

چه طور بودند؟
همه عالی بودند.

دیدید؟  امشب  تا  رو  فیلم ها  کدوم   
کدوم رو دوست داشتید؟

همه رو دیدم، همه شون خوب اند.
خودتون هم که دزد و پری هست و..فیلم 

اون دیگه از همه عالی تره! اونو بیش تر از همه دوست داشتم.

آقای رضا فیاضی هم در موقعیتی شبیه آقای فراهانی بودند و بالاخره بعد از سیل 
درخواست عکس ها، نوبت سوال من شد.

دنیای  با  بودنش  منطبق  لحاظ  از  دیدید؟  رو چه طور   سطح جشنواره 
کودک و نوجوان و این که فیلم ها چه قدر نزدیکند به کودک و نوجوان؟

ببین آدم جاهای مختلفی می ره، امروز من حال خوبی پیدا کردم، بچه ها رو دیدم 
دارند اون فیلم های بخش بین الملل رو می بینند، بعد دیدم دوبله ی هم زمان هست 
و حال کردم. بخشی که سینمای ایرانه انگار جوریه که ظاهرا اون فیلم ها بیش تر 
بچه ها رو جذب می کنه یا من ندیدم که برن اون جا. 
به هر حال همین که  شور و نشاط هست تو 
اصفهان و باور هست به جشنواره ی فیلم، 
خوش آینده. بقیه اش یک مقدار اضافی 
هست که هم من هم شما می دونیم 
متاسفانه برای آماره، ولی من شنیدم 
از تهران  70 تا کودک و نوجوون رو 
آوردند از بچه های گروه های بازیگری و 
دارند باهاشون کار می کنند و این خیلی 

خوبه و به فال نیک می گیریم.

طفلکسینمایکودکونوجوان
گزارشى از بیست وهشتمین جشنواره ى فیلم کودک و نوجوان
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